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dr Andrzej Rataj 

Radny Miasta Poznania 

 

 

 

Poznań, dnia 21 stycznia 2022 roku 

Numer: 3 / 2022 

 

Szanowny Pan 

Jacek Jaśkowiak 

Prezydent Miasta Poznania 

 

INTERPELACJA 

 

w sprawie: współczynnika dzietności w Poznaniu i możliwości jego zwiększenia 

 

Na podstawie art. 23 ust. 1 i art. 24 ust. 3 i 4 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 

gminnym (Dz. U. z 2021 roku, poz. 1372 ze zmianami) i § 13 ust. 1 uchwały numer 

LXXX/1202/V/2010 Rady Miasta Poznania z dnia 9 listopada 2010 roku w sprawie Statutu 

Miasta Poznania (Dz. Urz. Woj. Wlkp. z 2020 roku, poz. 6997), uprzejmie proszę 

o odpowiedź na niniejszą interpelację. 

 

Stan faktyczny 

 

Polska od wielu lat należy do państw o najniższym współczynniku dzietności na całym 

świecie. Współczynnik ten, według terminologii pojęciowej stosowanej w statystyce 

publicznej, oznacza liczbę dzieci, które urodziłaby przeciętnie kobieta w ciągu całego wieku 

rozrodczego przy założeniu, że w poszczególnych fazach tego czasu rodziłaby 

z intensywnością obserwowaną w badanym roku, to znaczny przy przyjęciu cząstkowych 

współczynników płodności z tego czasu za niezmienne.  

 

Problem ten dotyczy większości państw rozwiniętych, jednakże w niewielu z nich jest tak 

dramatyczna sytuacja, jak w Polsce. Według danych Głównego Urzędu Statystycznego 

(publikacja „Polska w liczbach 2021”) współczynnik dzietności w Polsce w 2020 roku 
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wynosił 1,378. Tym samym w naszym państwie w 2020 roku na 1000 kobiet w wieku 

rozrodczym urodziło się 1378 dzieci.  

 

Co więcej, według danych Centralnej Agencji Wywiadowczej Stanów Zjednoczonych 

Ameryki (publikacja  „The World Factbook 2021”), w zakresie współczynnika dzietności 

Polska została sklasyfikowana dopiero na 215 miejscu (sic!) na 227 notowanych państw 

świata.   

 

Tak niski współczynnik ma kluczowy wpływ na brak utrzymania liczebności populacji na 

stałym poziomie. Chcąc bowiem uzyskać poziom zastępowalności pokoleń, współczynnik ten 

powinien wynosić między 2,10 a 2,15 (czyli na 1000 kobiet w wieku rozrodczym powinno się 

urodzić od 2100 do 2150 dzieci).  

 

Temat ten jest od wielu lat znany i dyskutowany w Polsce, jednakże pomimo intensywnych 

działań na poziomie centralnym i lokalnym, sytuacja nie ulega oczekiwanej poprawie. 

Usprawiedliwieniem dla tego stanu nie powinna być obecna epidemia, ponieważ w wielu 

innych państwach nie ma tak trudnej sytuacji, jak w Polsce, pomimo epidemii o zasięgu 

światowym.  

 

Problem współczynnika dzietności dotyczy również Poznania i od wielu lat napawa troską 

mieszkańców i władze naszego miasta. Również w naszym mieście realizowane są programy 

prorodzinne i akcje mające na celu ułatwienia dla rodziców. Niemniej jednak konieczne są 

dalsze działania, gdyż prognozy na przyszłość są nadal bardzo pesymistyczne. 

 

Pytania 

 

Zwracam się zatem z prośbą o odpowiedź na następujące pytania: 

 

1) jaki był współczynnik dzietności w Poznaniu w latach 2010-2021, dotyczący mieszkanek 

naszego miasta, 

 

2) jakie dalsze - możliwe do wprowadzenia na poziomie lokalnym, a nie centralnym - 

programy prorodzinne i akcje mające na celu ułatwienia dla rodziców, a zwłaszcza matek, 

mogłyby zostać wprowadzone w Poznaniu w celu zwiększenia współczynnika dzietności 

w naszym mieście. 

 

(-) Andrzej Rataj 


